
Zápis z členské schůze KCHČH ze dne 17.02 2024 v Týništi nad Orlicí 

Program  - zahájení 

- přijetí nových členů 

- zpráva o činnosti 

- plemenářská evidence včetně povinností gen. zdrojů 

- situace ve šlechtění 

- zpráva o hospodaření 

- plán rozpočtu pro rok 2024 

- revizní zpráva 

- diskuze 

- usnesení 

- závěr 

 Schůzi zahájil př. Pavel-přivítal všechny přítomné 

Př. Mrkvička -navrhl přijmout nového člena př. Reného Eichlera, po jeho představení byl 
jednohlasně přijat. 

Př. Mrkvička krátce informoval o činnosti klubu za rok 2024- 2 x členská schůze ,1 x bonitace 
ČH . 

Př. Strnad doplnil informaci o problémech s kvalitou bonitování a nízké účasti členů jak na 
bonitaci ,tak na národní výstavě v Lysé nad Labem. 

Př. Mrkvička - plemenářská evidence-zasláno pouze 60% potřebných podkladů od členů, což 
je nedostatečné pro potřebnou evidenci. Dále je nedostatečný počet evidovaných chovných 
hus v genových rezervách/hlavně chocholatých/.  

Rozdělování kroužků na rok 2024- na každou chovnou husu u chovatele který má max.2 
husy  8 kroužků to je celkem 16 ks. Na každou chovnou husu u chovatele který má více než 
2 chovné  husy 5 kroužků .Tyto kroužky dostávají chovatelé zdarma. Počty kroužků vycházejí 
z počtů hlášených líhnutých housat . V případě potřeby většího počtu kroužků hradí 
chovatel jejich plnou cenu. 

Př. Dědek přednesl zprávu o hospodaření na rok 2023 – 

 počáteční stav financí k 1. 2023 -96 342,80 Kč 



příjem 2023  46 800 Kč  , výdaje 37 416,88 Kč 

zůstatek k 31.12 2023 – 105 725,92 Kč   

největší výdaj -bonitace Třebechovice – 21 451 Kč   

př. Charvát -zpráva o práci revizní komise, ustavující schůze 13.5 2023.Byla provedena         
revize pokladny-nebyly zjištěny žádné závady. 

Př. Pavel  přednesl zprávu o klubu ČH, stavu v chovu českých hus a dalším vývoji při jejich 
šlechtění.  

Je nutná stabilizace členské základny dochází k přirozenému úbytku silné chovatelské 
generace z minulého století, noví členové cca po 2 letech  často odcházejí. V současné době 
má klub 60 členů,2členové čestní – př. Žuffa a př.Brdička.5 členů bez chovu. 50 členů chová 
české husy,13 členů chocholaté a 5 členů královské. Je radikální úbytek bonitovaných zvířat 
a celkově zvířat chovných -česká husa  78 houserů,128 hus, chocholatá 22 houserů 44 hus. 

Je nutné zlepšit komunikaci mezi klubem a chovateli, nejsou předávány potřebné informace 
z chovů, u GZ nedůsledné plnění povinností -nutnost plemenářské evidence -k 1.1 sestavení 
kmenů a v červenci líhnutí housat. 

Hodnocení jednotlivých plemen. 

Husa česká -do chovu pronikly husy z chovu České Hrady. Je nutná důsledná selekce housat, 
všechny husy určené do chovu po roce na 1. bonitaci a další rok, kdy je husa již dospělá  2. 
bonitace. 

Selekci provádět dle standardu/vzorníku/.Housata musí být vždy čistě žlutá/i částečně 
zašedlá housata vyřadit,jedná se o znak křížení s německými plemeny/. 

Další znaky k posuzování- rámec /citlivě posuzovat jsou potřeba jedinci větší i menší/,hrubší 
konstituce, trup/má mít tvar vejce,/podbřišek /max přípustný jednoduchý ve středu 
těla/,zobák/vada hrubší kořen/ ,hlava /vada plochá/ ,barva běháků /masová, u mladých 
může být světlejší ,nesmí být pomerančová/ . 

Husa česká chocholatá -uznána v roce 1990.Současné problémy-malá chocholka/musí být 
mohutná s výdutí/ velmi esovitý krk/ jen mírný/.   Výlukové vady - esovitý krk, malá 
chocholka, opeření obočnice. U chocholatých hus z důvodu nízkého počtu jedinců při 
selekci postupovat citlivě.    U jinak kvalitních jedinců možné jednotlivé vady tolerovat.                                   

Husa česká královská-vyšlechtěna př. Kalašem, uznána před 3 lety. Standard-výstavní, 
užitková husa menšího rámce labutího typu/bližší na stránkách klubu/.Pro výstavy až 
druhým rokem. Problém – malý počet chovatelů, vysoké procento vyřazovaných zvířat. 
Nutnost zvýšit počet chovatelů, všechny odchovy na bonitaci. 



Bonitace -náhrada běžného posuzování/nový evropský způsob posuzování nevyhovuje 
plemenářské práci/.jedná se o vyjádření kvality zvířat ke standaru dle jednotlivých pozic/10 
pozic na bonitačním lístku. 

Vzor bonitačního lístku KCHČH 

ČSCH - Klub chovatelů českých hus BONITAČNÍ LÍSTEK 

         

Klec        Plemeno       

  
HUSA 
ČESKÁ  

 
      

Pohlaví Hmotnost 
Číslo 
kroužku/ročník Třída  Body   

                  

Pozice   Nedostatky,vady     Body   
              7+ 6- 
Plemenný                 
typ(a)         
Rámec(b)                 
Konstituce                 
          
                  
Pohlavní                  
výraz         
                  
Hlava(a)                 
Zobák(b)         
Chocholka©               
Krk                 
          
                  
Trup                 
          
                  
Ocas                 
          
                  
Křídla                 
          
                  
Nohy(a)                 
Postoj(b)         
                  
Peří                 
Struktura(a)       
Zbarvení(b)                 
Nejvýšší počet bodů pozici je 10.Minimální limity pro zařazení do jednotlivých tříd:minimal. počet bodů 

 
v pozici :    
SE 90/9   
EL 70/7   
VD 50/5   
DB 3O/3   
US 10/1   
NV 0/0 
 

Datum Boniter 



  

 V levém sloupci -7 až 10 bodů se hodnotí nadprůměrné vlastnosti zvířat. V pravém se píší 
vady, musí být vždy vypsané body. 

9-10 bodů téměř dokonalé, výborné 

8-7 bodů výrazně nadprůměrné 

6     mírně nadprůměrné 

5     průměrné 

4 -3 mírně podprůměrné 

2 -1 výrazně podprůměrné 

0 nedostatečná kvalita 

 Bonitovat lze pouze plně vyspělá zvířata, nevyspělá se nebonitují.Byla proškolena a dále se 
školí nová generace bonitérů -př. Dráb, Dvořák, Jarkovský , Jokíel , Nedělka, Tuček a př. 
Pavel/také školí/. 

Krevní testy -chceme porovnat referenční vzorek čistokrevných ČH /dle našeho názoru/ 
s referenčním vzorkem hus z Nových Hradů. 

Svod  v roce 2024- 4 víkend v září Čt-Ne. Nutnost -ŘÁDNĚ VYPLNĚNÉ přihlášky. Všechny 
husy musí být zvážené před zaklecováním /váha bude k dispozici/. Bonitéři budou provádět 
kontrolu pohlaví a bonitovat jednotlivá zvířata z ruky.  

Dále proběhla diskuse  k novinkám v plemenářském zákoně a změnách ve veterinálních 
požadavcích realizace svodu drůbeže -bude vznesen dotaz na ÚOK drůbeže. 

 

 Hlasování o usnesení -jednohlasně přijato 

 

                                                                                              Zapsal  Dědek Jan 

 

 

 

  


